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Behoort bij punt 19 van de agenda voor de raadsvergadering van 28 september 2009

onderwerp: Instemmen met het voorstel tot restitutie bijdrage hockeyvereniging Civicum

afdeling: Ruimtelijke en Maatschappelijke Ontwikkeling
portefeuillehouder: 
besproken in commissie Burger
datum bespreking: 8 september 2009

Samenvatting voorstel
In 2004 is bij hockeyvereniging Civicum een 2e kunstgras hockeyveld aangelegd. De totale 
aanlegkosten van dit veld bedroegen bijna € 300.000,-. Met het bestuur van Civicum is destijds 
een financiële bijdrage overeengekomen van € 143.000,-. 

Het bestuur van Civicum heeft in een brief aan ons college aangegeven dat deze bijdrage in 
haar ogen onterecht heeft plaatsgevonden. Zij baseert zich daarbij op de door uw raad 
vastgestelde regeling ‘beleidsuitgangspunten inzake aanleg beheer en onderhoud van 
veldsportaccommodaties’. 

Ons college is na onderzoek en analyse van alle beschikbare gegevens in overleg getreden 
met het bestuur van Civicum. Het uiteindelijk bereikte onderhandelingsresultaat, gedeeltelijke 
restitutie van de bijdrage tot een bedrag van € 60.000,-, strekt beide partijen tot tevredenheid.

Voorstel besluit
Wij verzoeken uw raad:

1. in te stemmen met het door het college bereikte onderhandelingsresultaat met het 
bestuur van hockeyvereniging Civicum inzake gedeeltelijke restitutie van haar 
bijdrage bij de aanleg van het 2e kunstgras hockeyveld;

2. in te stemmen met het beschikbaar stellen van een bedrag van € 60.000,- ten laste 
van de post onvoorzien, ten bate van hockeyvereniging Civicum;

3. de hierbij horende 20e begrotingswijziging vast te stellen.

Financiële consequenties
Indien uw raad instemt met dit voorstel wordt de post ‘Onvoorzien’ belast met € 60.000,-.

Toegepaste wetten / verordeningen etc.
De door uw raad op 1-4-1996 vastgestelde regeling: ‘beleidsuitgangspunten inzake aanleg, 
beheer en onderhoud van veldsportaccommodaties’.

Voorlichting / communicatie
Voorlichting en communicatie geschiedt op de voor commissie- en raadsvoorstellen 
gebruikelijke wijze.

Commissiebehandeling
Het voorstel is besproken in de commissie Burger op 8 september 2009. Het verslag van deze 
vergadering is via het internet beschikbaar.

Toelichting op het voorstel
Onze gemeente diende vanwege de gemeentelijke herindeling per 1-1-1994 de regelgeving 
voor wat betreft de aanleg, het beheer, het onderhoud en het gebruik van sportaccommodaties 
te harmoniseren. Daartoe is op 1 april 1996 door uw raad de regeling ’beleidsuitgangspunten 
inzake aanleg, beheer en onderhoud van veldsportaccommodaties’ vastgesteld, (voor inhoud 
regeling zie bijlage). In deze regeling staat onder meer beschreven welke onderdelen tot een 
veldsportaccommodatie behoren. Daarnaast wordt in deze regeling puntsgewijs aangegeven 
welke reguliere taken en verantwoordelijkheden bij enerzijds de gemeente en anderzijds de 
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sportvereniging rusten met betrekking tot de instandhouding van de verschillende 
sportaccommodaties.

Accommodatie ontwikkeling hockeyvereniging Civicum
In 1990 is op verzoek van de hockeyvereniging een natuurgrasveld vervangen door een 
kunstgrasveld. Kunstgras voor hockey was in die tijd nog geen door de bond vastgestelde 
standaardnorm en werd daarom door zowel gemeente alsook Civicum gezien als een ‘luxe’ 
voorziening. Omdat de gemeente volgens de destijds geldende verordening verantwoordelijk 
was voor een adequate sportaccommodatie, en dus een natuurgrasveld volstond, is het 
toentertijd aangelegde kunstgrasveld grotendeels (± 75 %) op kosten van Civicum gerealiseerd. 
De gemeentelijke bijdrage in de aanlegkosten van dat kunstgrasveld kwam grofmazig overeen 
met de kosten van het destijds noodzakelijk groot onderhoud aan het betreffende 
natuurgrasveld.

In de periode september 2002 tot juni 2003 hebben de gemeente Cuijk en Civicum gesproken 
(en onderhandeld) over de renovatie/herontwikkeling van de accommodatie bij Civicum. Daarbij 
betrof het in eerste instantie enkel bouwkundige aanpassingen (kleeddouche accommodatie en 
kantine), later werd de vervanging van de sportvelden hiermee gecombineerd.

Qua vernieuwing van het gebouw hebben beide partijen uitgevoerd en bekostigd waar zij 
volgens de regeling ‘beleidsuitgangspunten inzake aanleg, beheer en onderhoud van 
sportaccommodaties’ voor verantwoordelijk zijn’. Oftewel de gemeente nam de investering in de
kleeddouche accommodatie en Civicum voor wat betreft het kantinegedeelte voor haar 
rekening.

Qua sportvelden beschikte Civicum in 2002 over 1 kunstgrasveld (het veld dat in 1990 
grotendeels op kosten van Civicum is aangelegd) en 2 natuurgrasvelden (een veld richting JVC 
en een veld richting The Bullfighters). Beide natuurgrasvelden waren op dat moment toe aan 
groot onderhoud. In die tijd werd in Nederland hockey nagenoeg alleen nog gespeeld op 
kunstgrasvelden. Civicum was daarom voorstander om de beide natuurgrasvelden te 
‘vervangen’ door aanleg van één kunstgrasveld aan de oostzijde van de kantine. Een bijkomend 
voordeel voor de gemeente bij deze constructie: het ruimtegebrek bij JVC-Cuijk en The 
Bullfighters kon daarmee worden opgelost.

De totale aanlegkosten van het 2e kunstgrasveld bedroegen bijna € 300.000,-. Enerzijds via 
‘eigen geld’ en anderzijds door middel van het sluiten van een rentedragende geldlening bij de 
gemeente Cuijk, ad € 50.000,-, heeft Civicum in totaliteit met € 143.000,- in deze investering 
geparticipeerd. De hoogte van die bijdrage is tot stand gekomen na onderhandelingen tussen 
het bestuur van Civicum en de gemeente Cuijk. Zowel tijdens dat onderhandelingsproces 
alsook later in de verantwoording naar het college, de commissie en de raad én zelfs in de zeer 
uitvoerige raadsbehandeling van dit onderwerp is niet gesproken over de hoogte van de 
bijdrage van Civicum in relatie tot de in 1996 door de raad vastgestelde regeling 
’beleidsuitgangspunten inzake aanleg, beheer en onderhoud van veldsportaccommodaties. 
Achteraf bezien is dit niet goed geweest. Als mogelijke ‘verklaringen’ zijn te benoemen:

 De vervanging van de 2 natuurgras hockeyvelden door een kunstgrasveld was een 
unieke gebeurtenis m.b.t. vervanging van sportaccommodaties/voorzieningen. Oftewel 
op dat gebied was binnen de gemeente Cuijk nog geen vergelijkingsmateriaal 
beschikbaar.

 De exacte inhoud van de regeling is waarschijnlijk onvoldoende gekend en daarom niet 
toegepast.

 Beide partijen hadden in hun ogen een goed onderhandelingsresultaat behaald. 
Civicum zag haar financiële bijdrage, in verhouding tot haar bijdrage bij het 1e

kunstgrasveld, verlaagd van ± 75 % naar ± 50 % van de kosten. Een bijkomend positief 
aspect voor de gemeente Cuijk was dat met relatief beperkte middelen het 
capaciteitsprobleem van drie sportverenigingen kon worden opgelost.

Een punt spreekt overigens wel voor de gemeente Cuijk: In de gemeentelijke begroting was, ten 
tijde van genoemde onderhandelingen, niet expliciet geld beschikbaar gesteld voor de aanleg 
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van een 2e kunstgrasveld, (zie artikel A lid 2 van eerdergenoemde regeling). Praktisch gezien is 
dit echter niet meer dan volkomen logisch, immers uit bepaalde onderhandelingen vloeit 
achtereenvolgens voort: een B en W - voorstel, een commissie/raadsvoorstel, een krediet 
aanvraag en op basis van het raadsbesluit wordt -veelal via begroting- krediet gevoteerd.

In 2008/2009 is als onderdeel van het project ‘herinrichting van sportpark de Groenendijkse 
Kampen’ het eerste kunstgrasveld van hockeyvereniging Civicum gerenoveerd. Conform de 
spelregels als opgenomen in eerdergenoemde regeling heeft de gemeente Cuijk deze 
vervanging volledig bekostigd.

Brief Civicum
Medio 2008 heeft het bestuur van hockeyvereniging Civicum, eerst tijdens een bestuurlijk 
overleg en daarna schriftelijk, aangegeven dat - in haar ogen - Civicum bij de aanleg van het 2e

kunstgrasveld in 2004 ‘onterecht’ heeft bijgedragen in de kosten daarvan, daarbij noemt 
Civicum een bedrag van in totaal € 140.000,-. Het bestuur van Civicum stelt in die brief als 
oplossing voor:

1. Kwijtschelding door de gemeente Cuijk van het restant van de geldlening, in 2008 ad    
€ 35.000,-.

2. De gemeente Cuijk verzorgt de aanleg van een kunstgras oefenveldje achter de 
kantine, waarvan de kosten volgens een globale offerte ± € 60.000,- bedragen.

Overwegingen
In de wetenschap van navolgende zaken is met het bestuur van Civicum gesproken:

1. Hockeyvereniging Civicum had in 2003/2004 op basis van haar aantal competitie teams 
recht op 2 kunstgras hockeyvelden.

2. De natuurgrasvelden van Civicum waren in 2004 toe aan grootschalige renovatie.
3. Via verplaatsing van een natuurgras hockeyveld naar de locatie van het 2e hockeyveld 

is ook ruimte gecreëerd voor een extra voetbalveld voor JVC-Cuijk.
4. In 2004 werd hockey - nagenoeg - alleen nog op kunstgras gespeeld.
5. De gemeente Cuijk heeft in 2003 met het bestuur van hockeyvereniging Civicum 

onderhandeld en overeenstemming bereikt over de bijdrage van deze vereniging in de 
kosten van aanleg van het 2e kunstgrasveld.

6. Het resultaat daarvan is dat Civicum een bijdrage heeft betaald van € 143.000,-.
7. Met betrekking tot de aanleg van het 2e kunstgrasveld is in geen enkele interne notitie 

of verslag van bestuurlijk overleg tussen Civicum en de gemeente Cuijk, noch in één 
B en W rapport, evenmin in het uiteindelijke commissie- en raadsvoorstel, evenals in de 
verslagen van beraadslagingen in commissie en raad, ook maar met een enkel woord 
gesproken over de geldende regeling ’beleidsuitgangspunten inzake aanleg beheer en 
onderhoud van veldsportaccommodaties’.

8. Beide ‘partijen’ hadden van de inhoud van die regeling op de hoogte kunnen zijn én 
deze moeten betrekken / laten meewegen in het informatie- en besluitvormingstraject.

9. De gemeente Cuijk heeft gedurende het proces abusievelijk verzuimd het bestuur van 
hockeyvereniging Civcum over die regeling te informeren.

10. Het bestuur van hockeyvereniging Civicum heeft, waarschijnlijk vanwege haar 
substantieel hogere financiële bijdrage bij de aanleg van het 1e kunstgrasveld, en niet 
wetend van de regeling, ingestemd met het behaalde onderhandelingsresultaat.

11. Civicum verzoekt in haar brief enerzijds om kwijtschelding van haar restantschuld 
geldlening (in 2008 € 35.000,-) en anderzijds om aanleg van een oefenveldje, kosten    
naar raming € 60.000,-.

12. Civicum verricht en bekostigt het regulier onderhoud van het kunstgrasveld.
13. Civicum betaalt huur voor het kunstgrasveld.

Argumentatie
Navolgende argumenten zijn in de onderhandelingsfase meegenomen en meegewogen

1. De gemeente Cuijk is – zij het onbewust - vanwege het niet volledig informeren van 
onder andere het bestuur van hockeyvereniging Civicum, in meer of mindere mate 
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verwijtbaar nalatig geweest bij de besprekingen inzake de financiële bijdrage in de 
aanlegkosten van het 2e kunstgrashockeyveld.

2. Het bestuur van Civicum stelt zich niet geheel onredelijk op, zij vragen immers niet de 
door haar geïnvesteerde € 143.000,-, maar in eerste instantie ‘slechts’ € 95.000,-.

3. Vanuit juridisch oogpunt is vastgesteld dat met betrekking tot de claim van Civicum 
geen sprake is van verjaring. Uit overwegingen van rechtmatigheid kan en mag de 
besteding van een eventuele ‘afkoopsom’ niet afgedwongen worden, deze is vrij ter 
beschikking van het bestuur van Civicum.   

Onderhandelresultaat
Laatstelijk in juni heeft wethouder J. Janssen het verzoek van hockeyvereniging Civicum 
besproken met haar bestuur. Na het over en weer nader toelichten van standpunten en 
argumenten is, onder voorbehoud goedkeuring Raad, overeenstemming bereikt. 
Het onderhandelresultaat houdt in dat de gemeente Cuijk een bedrag van € 60.000,- aan 
hockeyvereniging Civicum zal restitueren. Het bestuur van Civicum heeft daarbij aangegeven 
het geld te willen gebruiken voor aanpassing/verbetering van de accommodatie.

Risico analyse bij afwijzing verzoek
Uw Raad kan om haar moverende redenen besluiten niet in te stemmen met het door ons 
college bereikte onderhandelresultaat met het bestuur van Civicum. Het is niet ondenkbaar dat 
Civicum bij volledige afwijzing van haar verzoek een juridische procedure aanspant. In casu zal 
dit voor beide partijen tot de nodige kosten leiden. Los gezien van het uiteindelijke resultaat 
heeft het ‘proces’ ongetwijfeld haar invloed op de tot op heden prettige werkrelatie tussen de 
gemeente Cuijk en - het bestuur van - hockeyvereniging Civicum. In een juridische procedure 
vormen zowel de hoogte van de claim van Civicum alsook mogelijke compensatie vanwege 
geleden renteverlies twee niet te verwaarlozen financiële risicofactoren.

Stichting Waarborgfonds
Zoals eerder aangegeven heeft Civicum bij de gemeente een geldlening gesloten t.b.v. de 
financiering van dit project ad € 50.000,-. Aflossing van die lening vindt plaats in 10 jaarlijkse 
termijnen, periode 2005 t/m 2014. De Stichting Waarborgfonds heeft zich voor 50% garant 
gesteld voor de aflossing van de geldlening door Civicum, die daardoor recht heeft op een lager 
rentetarief. Gelet op zowel de financiële positie van Civicum alsook de hoogte van de 
restantschuld (per 1-1-2009 € 30.000,-) is het feitelijk betalingsrisico beperkt.

Juridische aspecten
Vanuit juridisch oogpunt is allereerst geconstateerd dat er geen sprake is van verjaring.
Daarnaast is aangegeven dat de besteding van een eventuele ‘afkoopsom’ uit rechtmatigheids-
overwegingen niet kan en mag worden afgedwongen maar aan het bestuur van Civicum is.

Voorstel besluit
Op basis van bovenstaande informatie verzoeken wij Uw raad

1. in te stemmen met het door het college bereikte onderhandelingsresultaat met het 
bestuur van hockeyvereniging Civicum inzake gedeeltelijke restitutie van haar bijdrage 
bij de aanleg van het 2e kunstgras hockeyveld.
in te stemmen met het beschikbaar stellen van een bedrag van € 60.000,-, ten laste van 
de post onvoorzien, ten bate van hockeyvereniging Civicum.

2. de hierbij horende 20e begrotingswijziging vast te stellen.

Cuijk, 28 juli 2009

Burgemeester en wethouders van Cuijk,

P.M. van de Koolwijk L.M. Schoots
secretaris burgemeester


